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CONSELL SECTORIAL DE DRET A LA SALUT  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA 

I ACORDS 

Data: 21 de febrer de 2023 Hora: 17-20 h  

Lloc:  Sala de Plens, Districte de Nou Barris 

Persones assistents 

Presidència:  Esther Flaquer 
 
Vicepresidenta Primera: Trini Cuesta 
 
Vicepresident Segon: Jordi Armengol (Consorci Sanitari de Barcelona, CSB) 
 
Representants d’Entitats/Associacions: Entitat SAP Muntanya, AV Porta, AV Roquetes, AV 
Guineueta,  AV Verdum, AV Prosperitat, Eduard Fernández (Coordinador Farmàcies Nou Barris) 
 
Representants de Serveis Públics: Ana Zaragoza (ASSIR Muntanya); Gloria Gálvez (Hospital Vall 
d’Hebron); Luis Carlos Criado (CAP Chafarinas) 

Consellers o conselleres o altres representants polítics: Sonia Nieto Sánchez (PSC),  
Montserrat Cuspinera Inglés (ERC); Juan del Olmo (Ciutadans)  

Tècnics o tècniques  municipals: Davide Malmusi (Direcció de Serveis de Salut, Ajuntament de 
Barcelona); Maribel Pasarín (ASPB); M Blanca Catalá (secretària del Consell, que fa aquest 
resum) 

Assistents: 50 persones 
 
S’excusen: Pere Subirana (CIS Cotxeres); JM Nieto (Consell Gent Gran); Mercè Julià 
(Mastocitosi) 
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Ordre del dia 

1. Aprovació de l’acta anterior (5’) 
2. Balanç de mandat de salut, envelliment i cures, a càrrec de la Direcció de Salut de 

l’Ajuntament, ASPB i Districte de Nou Barris (40’) 
3. Balanç de mandat, a càrrec de l’entitat SAP Muntanya (15’) 
4. Torn Obert de Paraules (50’) 

 
Síntesi  
 

1. APROVACIÓ DE L’ACTA ANTERIOR 

S’aprova l’acta de 20 d’octubre de 2022. 

2. BALANÇ DE MANDAT DE SALUT, ENVELLIMENT I CURES  
 
La consellera Esther Flaquer explica el balanç de mandat.  

 
https://media-edg.barcelona.cat/wp-content/uploads/2023/04/05091341/230221-

Balanc-mandat-Salut-Salut-Mental-i-Cures.pdf  

 
També explica la realització del monogràfic de salut sexual i reproductiva del 30 de gener, 
en resposta d’una petició de l’últim consell de 20 d’octubre. El monogràfic va exposar 
l’Estratègia de Salut Sexual i Reproductiva de l’Ajuntament de Barcelona i va explicar el 
servei d’Atenció a la Salut Sexual i Reproductiva (ASSIR) d’atenció primària i l’accessibilitat 
al servei: degut a la manca de ginecòlogues, ha calgut reubicar la ginecòloga del CAP 
Guineueta al CAP Turó per garantir la qualitat i mantenir/ampliar l’accessibilitat del servei.  
 
Fora d’ordre del dia, Ana Zaragoza, referent de l’ASSIR Muntanya, atén neguits de veïnes 
de Roquetes sobre el rumor de què la ginecòloga del CAP Roquetes-Canteres marxa al 
CAP Rio de Janeiro. Es recullen les intervencions a Torn obert de paraules.  
 
Maribel Pasarín explica la tasca de salut comunitària que fa l’ASPB a Nou Barris, el 
districte on està més present, junt al de Ciutat Vella. L’ASPB va implementant projectes i 
accions avaluades que funcionen, a partir d’un diagnòstic de salut i el programa Barcelona 
Salut als Barris, present a 9 dels 13 barris. Tot i així, la Salut comunitària es treballa a tots 
els barris del districte. Explica l’acció comunitària en salut en la comunitat escolar i en els 
barris, a través de les taules de salut comunitàries.  

 

https://media-edg.barcelona.cat/wp-content/uploads/2023/04/05091434/CS-
Nou-Barris-21_10_2022_ASPB.pdf 

 
 

https://media-edg.barcelona.cat/wp-content/uploads/2023/04/05091341/230221-Balanc-mandat-Salut-Salut-Mental-i-Cures.pdf
https://media-edg.barcelona.cat/wp-content/uploads/2023/04/05091341/230221-Balanc-mandat-Salut-Salut-Mental-i-Cures.pdf
https://media-edg.barcelona.cat/wp-content/uploads/2023/04/05091434/CS-Nou-Barris-21_10_2022_ASPB.pdf
https://media-edg.barcelona.cat/wp-content/uploads/2023/04/05091434/CS-Nou-Barris-21_10_2022_ASPB.pdf
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3. BALANÇ DE MANDAT – ENTITAT SAP MUNTANYA 
 

 
L’entitat ha fet una valoració del consell de salut: experiència de participació per a les 
entitats que treballen temes de salut.  
 
Agraeix la implicació de les administracions que en formen part: CSB, Ajuntament, 
Districte i ASPB, així com el contacte personal responsables i el traspàs d’informació.  
 
Han constatat que els representants no tenen capacitat per resoldre problemes 
estructurals de l’organització del sistema de salut.  
 
Temes recurrents al llarg dels anys han estat: la defensa del model de l’Atenció Primària, 
les llistes d’espera, la descoordinació entre dispositius, la millorable atenció dels 
sociosanitaris, la privatització del servei de Rehabilitació domiciliària i el funcionament de 
CIS Cotxeres. És gràcies a la campanya de veïns i entitats que les administracions han 
intervingut per millorar el funcionament del CIS. 
 
El consell de salut, a més de participatiu cal que sigui més resolutiu. Temes i demandes 
han de canalitzar-se, prendre mesures i fer rendiment de comptes. Cal treballar en els 
determinants de salut i les carències del sistema sanitari. La bretxa digital condiciona 
l’accés als serveis. 
 
Agraeixen l’esforç de l’Ajuntament, consellera Esther Flaquer i tècnica referent de salut, 
per institucionalitzar i consolidar el Consell de Dret a la Salut com espai de governança 
participativa. També, agraïments a Jordi Armengol, del CSB, per la seva atenció propera, i 
a Maribel Pasarín, de l’ASPB, per combatre les desigualtats en salut als barris.  
 
L’entitat SAP Muntanya continuarà treballant amb la comunitat per comunicar a les 
administracions les deficiències sanitàries existents, que condicionen la qualitat de vida de 
la població. 

 

4. TORN OBERT DE PARAULES  

 
Els veïns i les veïnes fan les següents preguntes, comentaris o expressen les següents 
queixes o peticions, que es remetran als departaments municipals corresponents: 
 

Preguntes/Comentaris Respostes 

Rumor de reubicació de la ginecòloga del 
CAP Roquetes a CAP Rio Janeiro. Les veïnes 
de Roquetes no permetran perdre 
professionals sanitaris com ha passat en 
altres CAP amb l’ASSIR o la Pediatria. El 

Ana: confirma el ja explicat recentment a les 
veïnes de Roquetes. Aquesta possibilitat està 
en anàlisi, en espera d’aconseguir cobrir 
places vacants de ginecologia amb nova 
fornada de professionals titulats de juny. 
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veïnat demana un 25% més de pressupost 
per l’Atenció Primària. Es recolliran 
signatures.  

Per poder planificar i reubicar serveis com 
l’ASSIR cal analitzar nombre d’embarassos, 
orografia,... i sobretot parlar abans amb les 
entitats per evitar rumors.  

L’ASSIR s’ha compromès a una nova reunió 
informativa de l’estat de la qüestió a les 
veïnes a l’octubre.  Sempre es vetllarà per 
una organització que garanteixi l’equitat i la 
qualitat del servei.  

Esther: cal fer demandes a les 
administracions competents. És el Dept. de 
Salut qui fa la política sanitària i el govern 
estatal qui planifica l’oferta formativa de 
professionals sanitaris.   

L’espera de visita urgent de ginecologia pot 
arribar a 7 mesos 

 

 

 

 

Cal fer xerrades sobre menopausa als CAP 

Ana: la visita successiva de ginecologia és 
d’uns dos mesos, a mes trigar. La visita 
urgent la  criba  l’administratiu del CAP que, 
davant del dubte, contacta amb l’ASSIR per 
donar resposta l’abans possible. No tots els 
ASSIR tenen la mateixa espera. Depèn de la 
dotació de personal, és per això que s’opta 
per centralitzar el servei.  
 

La pandèmia va interrompre les xerrades 
informatives sobre menopausa que feia el 
CAP Rio Janeiro. El personal s’està formant 
per poder recuperar-les. 
 
Esther: al monogràfic de salut sexual i 
reproductiva, districte va recollir la necessitat 
de fer trobades per tractar: la sexualitat de la 
dona i home grans,  menopausa, 
menarquia,... com a tasca pròpia de 
l’Ajuntament a nivell de prevenció i promoció 
de la salut comunitària.  

Si s’incorporen ginecòlogues, tornaran a 
ubicar-se al CAP d’origen? 

Sí, és el model que fins ara s’ha seguit. 
Manquen 5 places per cobrir a tot l’ASSIR 
Muntanya  

Dins del pressupost de l’Atenció Primària cal 
incloure els equips externs com radiologia, 
ASSIR,... per assegurar una correcta cobertura 
assistencial. Als nous professionals sanitaris 
els pot resultar més atractiu un servei 
hospitalari que un d’atenció primària. Cal fer 
atractiva l’opció de Primària. Si cal, fer 
contractes mixtos hospital-primària,... 

 

Jordi, el pressupost ha de ser el més acurat 
possible perquè cobreixi els serveis satèl·lits 
de la Primària. La contractació de 
professionals acostuma a ser rígida i dificulta 
trobar solucions que requereixen més 
flexibilitat.    

Ana, ja existeixen els contractes combinats 
d’hospital i primària a l’ASSIR (3 
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ginecòlogues ja el tenen).  

Què cal fer quan tens una urgència de 
ginecologia? 

Ana: Anar al CAP perquè allà cribin el motiu. 
Si es pot s’atén. Els administratius dels 
taulells d’atenció tenen els telèfons de les 
professionals de l’ASSIR per poder contactar-
les i atendre la urgència.   

Cas de diagnòstic tardà: 4 mesos per saber si 
bony al pit és benigne al CAP Rio de  Janeiro.   

A més de l’ASSIR, el metge de família també 
pot atendre aquests casos i cursar proves 
diagnòstiques.  

Cas de derivació tardana a clínica del dolor, 
pel 2024. 
 
Les derivacions a la clínica del dolor fa anys 
que s’estan avaluant per millorar-les. Feina 
infructuosa. Cal  formació als professionals 
perquè sàpiguen quan i com derivar 
correctament. Cal coordinació entre serveis i 
protocols clars.  

Jordi: s’està treballant en complir el temps 
de garantia de proves diagnòstiques, 
intervencions quirúrgiques i accessibilitat 
especialistes. Cal denunciar el cas a la unitat 
d’atenció ciutadana. S’està mirant cas per 
cas.  

Mal funcionament CAP Rio Janeiro: visita 
telefònica amb espera de 15 dies.  

Jordi: el compromís és que es respongui el 
mateix dia, màxim en 24h. 

Les llistes d’espera no reflecteixen el temps 
que transcorre entre la primera visita al 
metge de família i la diagnosi/resolució del 
problema. Manca una bona coordinació 
Primària-Especialista-Hospital, què i com 
derivar per ser més eficients. És un dret del 
pacient tenir un document justificatiu de 
llista d’espera. 

Jordi: Els rebutjos de visita 

d’especialista/proves diagnòstiques cal 

notificar-los al pacient. L’Hospital de Sant 

Rafael no té incidències.  L’Hospital Vall 

d’Hebron en té poques. Han de ser zero i cal 

informar a metge derivador per poder fer 

traçabilitat.  

Cas de derivació d’una urgència atesa a 
l’hospital de la Vall d’Hebron a un CAP  

Jordi: depenent del cas, cal fer ús dels CUAP 

com servei resolutiu i accessible d’urgències, 

com alternativa a l’hospital. 

Petició de no derivar a centres concertats per 
minvar llistes espera. Cal dotar dels mitjans 
necessaris a la sanitat pública. 

Jordi: els 50 quiròfans de qui disposa 
l’Hospital Vall d’Hebron funcionen a ple 
rendiment. No tenen més capacitat.  

L’entitat SAP Muntanya torna a estar present 
a l’Hospital de Vall d’Hebron els dimecres, al 
matí, a partir del mes de març, per recollir 
incidències d’usuaris.  
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Esther Flaquer agraeix la participació al Consell que hi ha hagut al llarg del mandat  i convida 

als assistents a participar també a les taules de salut comunitària dels seus barris.  

Es tanca la sessió a les 20 h. 


